
Vaststellingen en bedenkingen bij de overlegmomenten 
Vlaams Ergotherapeutenverbond VZW - Vlaamse Associaties 

in functie van de vormgeving van een Masterbovenbouw in de Ergotherapie 
 
Inleiding: 
Als representatieve vertegenwoordigers van het ergotherapeutisch werkveld en vanuit onze nauwe 
banden met de Vlaamse Hogescholen voor ergotherapie zijn wij, als Vlaamse beroepsvereniging voor 
ergotherapeuten, uiteraard betrokken bij de evolutie van het beroep in het huidige en toekomstige 
gezondheidszorglandschap. 
De initiatieven, gericht op organisatie van masterbovenbouw, die momenteel lopen binnen de Vlaamse 
associaties lijken ons dan ook meer dan belangrijk om op te volgen. 
Een master in de ergotherapeutische wetenschap heeft ons inziens immers weinig bestaansrecht als hij 
niet expliciet ten dienste staat van de uitbouw van de ergotherapie in het algemeen en geen ondersteu-
ning biedt aan de uitoefening van de ergotherapie op de werkvloer. 
In die zin willen we hierbij een uitnodigende en katalyserende rol vervullen. 
 
Aanzet: 
Binnen de VLOE (Vlaams Overleg Ergotherapie) leek het VE, vanuit zijn neutraliteit, de aangewezen 
instantie om deze materie open te trekken en associatieoverstijgend te bepleiten, evenwel 
geruggesteund door de stuurgroep VLOE. Zowel accenten als streven naar de best inzetbare kwaliteit 
en socio-economische haalbaarheid als signalen van beleidswege in de richting van stimuleren tot 
samenwerken en rationalisatie waren hierin bepalend. 
Als beroepsvereniging hebben wij uiteraard geen onderwijsfunctie. Het inhoudelijk uitwerken van het 
dossier (uitwerken van het curriculum) berust in handen van de stuurgroep. We willen ons echter 
profileren in een ondersteunende logistieke rol en, waar nodig, benaderen van de politieke contacten. 
 
Duiding standpunt van VE: 
• We steunen onze argumentatie op de besluiten van het visitatierapport v/d VLHORA (najaar  2004) 
naar aanleiding van de screening van de 8 Vlaamse Opleidingen ‘Bachelor in de Ergotherapie’. De 
betrokken opleidingen ‘professionele bachelor in de ergotherapie’ blijken volledig te voldoen aan wat 
van zo’n opleiding mag verwacht worden. 
• We zijn reeds langer sterk vragende partij naar academische steun bij de effectiviteits- en efficiëntie-
toetsing van de ergotherapeutische tussenkomsten. Vanuit onze ‘werkveld’-verantwoordelijkheid 
worden wij vanuit beleidsinstanties steeds explicieter genoodzaakt om de meerwaarde van ergothera-
peutische interventie aan te tonen, • Deze aanzet naar masterbovenbouw komt o.i. op tijd, gezien een 
aantal ontwikkelingen en accentverschuivingen binnen Welzijns- en Gezondheidszorg en heeft als 
dusdanig een niet te onderschatten ondersteunende en profilerende waarde van de ergotherapie naar 
het verantwoordelijke beleid. Het betekent ook een minstens impliciete erkenning van ergotherapie 
vanuit de academische wereld. 
• Wij bepleiten dat alle hogescholen, via hun associatie, actief kunnen participeren aan het uittekenen 
van de krijtlijnen voor de vormgeving van deze masterstudie. Immers, dit is belangrijk in het ergoland- 
schap in Vlaanderen. 
• Er is reeds van bij de aanvang van het overleg duidelijk pro-actief gedacht en gewerkt naar mogelijke 
rationalisering van het hoger onderwijs. Als hoofdredenen voor een interassociatieve master geven wij 
aan: 
o De beroepsinhoudelijk kwalitatieve meerwaarde omdat, associatieoverstijgend, de meest voor de 
hand liggende competentie vanuit de associaties (universiteit en/of hogescholen) kan worden ingezet, 
o Het vermoeden ook dat een afzonderlijk in zee gaan van de associaties uiteindelijk tot die prolifera-
tie van opleidingen (ergotherapie) kan leiden waar de visitatiecommissie in haar eindrapport voor 
waarschuwt,  
o Verschillende signalen van beleidswege wijzen duidelijk in de richting van mogelijke rationalisatie, 
bepleiten samenwerking, veroordelen de ‘slag om de student’. 
o Uitbouw van een masterbovenbouw vanuit een associatie betekent ook een onmiskenbare weten-
schappelijke terugkoppeling vanuit de masteropleiding naar de bachelor-opleidingen binnen die 
associatie. Deze hebben dan meer garantie op die wetenschappelijke impuls, die de visitatiecommissie 



in haar rapport expliciet bepleit. 
Opleidingen die niet bij een organiserende associatie horen kunnen daardoor mogelijks gedepriveerd 
worden van deze belangrijke terugkoppeling. We denken dan ook dat dit op termijn nadelig kan zijn 
voor de ontwikkeling van de betrokken bacheloropleiding,  
• Voor de reeds langer afgestudeerden zal uiteraard veel afhangen van de sensibilisering en het 
aanbieden van een flexibel, haalbaar opleidingstraject, mogelijkheid om hun masterstudie 
maximaal te laten aansluiten bij hun expertise, enz. 
• Wij bepleiten ook dat elke ergotherapeut kan doorstromen naar de masterstudie, ongeacht de 
associatie waar hij zijn bachelorgraad behaalde. 
• Het argument dat een student bij de keuze van een associatie voor zijn bachelorstudie zich laat 
leiden door het feit dat er binnen dezelfde associatie kan doorgestroomd worden naar een master wordt 
als reëel gezien. 
• Er is de vaststelling dat een aantal collega’s de nood voelen om een master te behalen en dat nu 
noodzakelijkerwijze (moeten) doen in aanverwante disciplines (medisch-sociale wetenschappen, 
orthopedagogie, gerontologie, enz) of in een ruimere Europese context (bvb European Master in 
Science in Occupational Therapy of Master in Medical Science” in Occupational Therapy (Zweden). 
Deze laatste opleidingen zijn uiteraard meer direct ergotherapeutisch geöriënteerd maar hebben dan 
veelal dwingende financiële en/of taalinconveniënten. 
• De Accreditatiecommissie vereist expliciete verrekening van de pool beroepsveld. Samenwerking 
met beroepsvereniging is in deze dus wenselijk. 
• Verdere betrokkenheid van de beroepsvereniging kan zich situeren op het vlak van: 
• Logistieke ondersteuning van het lopende initiatief waar mogelijk en/of nodig, 
• Mee helpen aan het vormgeven van ergo-wetenschappelijke projecten, 
• Instaan voor faciliteren van de implementatie van EBP binnen de verschillende ergotherapeutische 
interventiedomeinen, 
• Instaan voor het op elkaar afstemmen van het beroepsprofiel en opleidingsprofiel van de ergothera-
peut- bachelor-ervaringsdeskundige en de ergotherapeut-master-onderzoeker, 
• Meehelpen bij het uittekenen van de functieomschrijving van de master op de ergotherapeutische 
werkvloer en in die zin ook alert blijven naar mogelijke verschuivingen in werkverhoudingen, 
• De nodige stappen zetten naar de verantwoordelijke beleidsmensen en/of individuele werkgevers om 
deze master te valoriseren en ook mogelijks een financiële appreciatie te bepleiten, 
• Kontakten leggen omtrent valorisatie van deze Vlaamse master-opleiding met de Werelden 
Europese Federatie van Ergotherapeuten (WFOT en COTEC), uiteraard rekening houdend met het feit 
dat alleen de titel ‘bachelor in de ergotherapie’ de echte beroepstoegang geeft. 
• Een niet onbelangrijke vaststelling in deze is dat op de werkvloer zelf de appreciatie van een master 
ergotherapeut nog minimaal is en in een aantal gevallen leidt tot niet aannemen van de ergotherapeut 
in kwestie, omwille van die reden. Ook hier heeft de beroepsvereniging een duidelijke taak. 
 
Vormgeving master in de ergotherapeutische wetenschap: 
• Ieder van de 5 Vlaamse Associaties onderkent de noodzaak van een initiële masterbovenbouw voor 
ergotherapeuten en uit de wens om mee te werken. Dus ook elke bacheloropleiding is betrokken bij 
het vormgevingsproces. De samenwerking van de 5 vlaamse associaties onder het co-voorzitterschap 
van universiteit Gent en Universiteit Leuven, betekent de organisatie van één masteropleiding in 
Vlaanderen. 
• De titel zou zijn: ‘master in de ergotherapeutische wetenschap’. Het betreft een nieuwe opleiding. 
• Instroomvoorwaarde is ‘bachelor in de ergotherapie’. 
• Het betreft een vormgeving, bouwend op de inhoud van de bacheloropleiding, mits een schakeljaar 
met een studiebelasting van 60 studiepunten en één masterjaar van 60 studiepunten. 
• Wij zijn verheugd te mogen vaststellen dat de duidelijke intentie bestaat om de voorgestelde 
masterbovenbouw zowel inhoudelijk als structureel sterk ergotherapeutisch te benaderen. Dit wil 
zeggen verrekenen van het heel eigen en polyvalent karakter van de ergotherapie, voldoende 
aangrijpen op wezenlijke essenties en paradigmata van de ergotherapie en de specifieke, beroepseigen 
competenties van de ergotherapeut, zoals die in het beroepsprofiel zijn beschreven. Dit uiteraard naast 
het benadrukken van de algemene competenties, eigen aan de master-gezondheidswerker-onderzoeker. 
• Aangezien wij geen onderwijsbevoegdheid hebben, heeft onze ondersteunende betrokkenheid zich 



hoofdzakelijk gesitueerd op het vlak van de zogenaamde macrodoelmatigheidstoets. Dit is een 
relevantietoets, een peilen naar hoe verschillende werkveldactoren staan ten opzichte van de 
organisatie van de master in de ergotherapeutische wetenschap. Schat men deze master in als een 
meerwaarde voor het ergotherapeutisch werkveld? Er is een bevraging gebeurd bij zowel momenteel 
in- en uitstromende studenten binnen de hogescholen als collega’s uit het ruime werkveld via onze 
website. Daarnaast zijn een aantal individuele instellingen praktisch alle koepelorganisaties uit de 
gezondheids- en welzijnswereld aangeschreven en gevraagd om via een schrijven expliciet de 
betrachting te onderschrijven. Zo is er (opvallend) positief gereageerd  vanwege de landsbonden van 
verschillende van mutualiteiten, VVI, VSO-gezondheid, VLAB, KOC, VAPH, Federatie van Centra 
voor Ambulante Revalidatie, Familiezorg, Familiehulp, OCMW Gent, Vlaams Welzijnsverbond. 
 
Implementatie: 
• De stuurgroep heeft de voorbije twee jaar hard gewerkt om een mooi ‘ergotherapeutisch’ 
curriculum uit te werken voor zowel het schakeljaar als het masterjaar. Het dossier is dan ook zo goed 
als afgewerkt. Bedoeling was dat de aanvraag eind maart 2008 zou worden ingediend bij de NVAO 
(Nederlands-Vlaamse Accreditatieorganisatie), dit in functie van het afronden van de zogenaamde 
‘toets nieuwe opleiding’ in oktober 2008. Dus om het eerste masterjaar te kunnen starten in het 
academiejaar 2010-2011 moet het noodzakelijk voorbereidend schakeljaar voorafgaan in 2009-2010. 
• Intussen echter is door de hoger onderwijsmiddens zelf (Vlaamse HOgeronderwijs RAad en 
Vlaamse Interuniversitaire Raad) een algemene programmatiestop voorgesteld, en dit conform 
het rationaliseringsrapport Soete. Pas vanaf 2010 zou men opnieuw nieuwe opleidingen kunnen 
aanvragen. Het eerste masterjaar zou dus pas kunnen worden georganiseerd in 2011-2012. 
(Strikt genomen heeft de aanvraag nieuwe opleiding betrekking op de organisatie van het masterjaar). 
• In eerste instantie hebben we bepleit om de aanvraag voor onze master (uitzonderlijk) nog te laten 
doorgaan zoals oorspronkelijk gepland. 
• Zowel een eigen schrijven aan de minister als verschillende tussenkomsten van de door ons 
gemobiliseerde leden van de parlementaire commissie onderwijs (i.c. Monica Van Kerrebrouck, 
Laurence Libert, Ludo Sannen, Annissa Temsamani), hebben dit tij niet kunnen keren. Er wordt 
geen enkele uitzondering toegestaan, ook al is het dossier in feite klaar om in te dienen. 
• Gezien bovenstaand negatief advies willen we, opnieuw met steun van deze politici (ic Laurence 
Libert), nu echter bepleiten dat, voor start van het masterjaar in 2011-2012 onze aanvraag al behandeld 
kan worden in 2009 en niet pas in 2010, zodat we de start van de nieuwe opleiding kunnen anticiperen 
met het vrij specifiek schakelprogramma vanaf 2010. Anders zijn wij benadeeld tov andere nieuwe 
opleidingen die mogelijks een ‘algemeen geldend’ schakelprogramma voorstaan.	  


